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Zápis č. 2 
ze zasedání protidrogové komise 

Rady Libereckého kraje konané dne 06. 06. 2023 od 15:00 hod. 

na Krajském úřadě Libereckého kraje 

Přítomní členové: 

 

Předseda Mgr. Petr Tulpa  

Místopředseda MUDr. David Adameček 

Mgr. Klára Lenkvíková 

MUDr. Jaromír Hons, Ph.D. 

Roman Brodský  

kpt. Bc. Pavel Folprecht 

Mgr. Jan Molnár 

Bc. Jiří Simeth 

Mgr. Petr Slanina, LL.M., MBA 

MUDr. Vít Šlechta 

Mgr. Alena Švejdová 

Bc. Martina Teplá  

Mgr. Kristýna Dachsová 

Mgr. Aleš Vaněk 

Mgr. Josef Váňo 

tajemník Mgr. Aleš Lebeda, DBA 
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Omluveni: viz nepřítomní škrtnutí čl. 

Hosté: Bc.et. Bc. Klára Zajícová 

 

Program: 

 

1. Zahájení zasedání 

2. Schválení programu jednání 

3. Kontrola plnění usnesení – 3. a 4. setkání k soudně nařízené léčbě 

4. Složení PK RLK v roce 2023 (jmenování) 

5. Statistické údaje drogové trestné činnosti a legislativní změny v regulaci nikotinových 

sáčků (PČR) 

6. Riziková vlaková souprava – Liberec hl. nádraží (vyřešeno) 

7. Výroční zpráva o realizaci politiky v oblasti závislostí LK 2022 (fáze schvalovací) 

8. Harmonogram jednání PK RLK v roce 2023 

9. Různé 

10. Závěr 
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Bod č. 1 a č. 2 - Zahájení jednání a schválení programu  

 

Jednání komise se uskutečnilo v zasedací místnosti 326 a. Zasedání zahájil předseda 

komise v 15:00 hod. společně s přivítáním pana hejtmana Martina Půty a po kontrole 

prezence konstatoval, že komise je usnášeníschopná. Dále byl všemi přítomnými 

schválen program jednání komise. 

 

Dále byl zahájen dialog členů komise s panem hejtmanem: 

 

Pan hejtman úvodem členům komise osobně poděkoval za jejich práci, kterou 

vykonávají ve svých odbornostech a taktéž zdůraznil pohled na oblast závislostí jako 

možnou tzv. neexistující oblast, před kterou někteří lidé zavírají oči a dělají, že se jich 

to netýká. Pan hejtman dále uvedl priority Libereckého kraje v oblasti závislostí, které 

jsou spojeny s financováním, prevencí, minimalizací škod, léčbou závislostí a regulací 

drog. 

 

Mgr. Tulpa popsal činnost služeb v nastavené síti Libereckého kraje, které nám řeší výše 

uvedené oblasti a taktéž zdůraznil nutnost postupného navyšování financování v oblasti 

závislostí, které je uvedeno ve schválené dokumentaci1 kraje. 

 

Primář Hons se dotázal pana hejtmana na jeho názor v oblasti legalizace konopí, kde se 

názory odborníků neshodují a na některá setkání není část odborníků pozvána. Evidentní 

je, dle pana doktora Honse lobbing ve vztahu k výzkumu, výrobě, legalizaci a nástupu 

na trh. Pana doktora zajímal pohled STAN a možná diskuse poslaneckých klubů 

k uvedené oblasti cannabisu. 

 

Pan hejtman označil oblast legalizace konopí jako prohranou bitvu, kde tlak a argumenty 

mladší generace působí na politiku. Obavy však existují a mohou nastat i přestupy do 

oblasti tzv. tvrdších drog. Řeší se další témata předpoklad částečné legalizace se 

očekává ve střednědobém horizontu. Pan hejtman uvedl, že národní koordinátor pro 

oblast závislostí Mgr. Vobořil souhlasí s legalizací. Dále byla zdůrazněna nutnost 

nastavení ochrany rodin a dětí, které hledají tzv. úniky v moderní době. 

 

Primář Hons zdůraznil, že nikdo z oblasti zdravotnictví neměl možnost vstoupit do 

diskuse s Mgr. Vobořilem. Nutnost zapojení autorit, ale i názory dětí, hrají v této oblasti 

své role. 

 

Pan hejtman nabídl možnost propojení odborníků zdravotnictví s poslaneckým 

zdravotním výborem, s nutností debaty na téma legalizace konopí, ale může být pozdě. 

 

Bc. Simeth dodal, že adiktologická a zdravotní odbornost nemůže být z uvedené 

problematiky konopí a diskuse k tomuto vynechána. 

 

 
1 Plán protidrogové politiky Libereckého kraje 2023-2027, Liberec 2022, str. 86. 
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Pan hejtman dodal, že jsou zde evidentně tři oblasti, které spolu nekomunikují a potvrdil 

nutnost nastavení propojenosti politiků s primářem Honsem a dalších odborníků. 

 

Mgr. Vaněk doplnil, že se obecně duševní zdraví nezlepšuje, dále se zhoršuje situace 

klientů v oblasti závislost, s existencí dlouhých pořadníků, při čekání na odbornou 

pomoc adiktologů a lékařů. 

 

Pan hejtman uvedl, že je nutné více zapojit odborníky z odboru zdravotnictví KÚLK a 

zajistit aktivní provázanost zdravotních pojišťoven. 

 

Primář Hons uvedl zapojení multidisciplinárních týmu2, které má Liberecký kraj 

k dispozici a ve kterých vidí flexibilitu a produktivitu.  

 

Bc. Et Bc. Zajícová uvedla, že Fokus má k dispozici uvedené týmy a k tématu zřízení 

CDZ3 v našem kraji, kde je možnost flexibilnějších výjezdů, chybí debata. 

 

Primář Hons dodal, že CDZ nejsou ideální výsledek a nefungují úplně v rámci reformy, 

chybí personál apod. Financování multidisciplinárních týmů a CDZ bylo negováno. 

 

Pan hejtman dodal, že Mgr. Tulpa a Mgr. Richter mají dohodu resortů o součinnosti a 

uvedené téma budou společně řešit, včetně variant vhodného nastavení dotací. 

 

Mgr. Molnár uvedl k primární prevenci, že není už jen o cigaretách, ale žáci a studenti 

využívají sofistikovanější možnosti na trhu. 

 

Mgr. Lenkvíková uvedla aktuální zaměření projektu na vzdělávání pedagogů v oblasti 

duševního zdraví a dále zapojení metodiků sociální prevence, kde rozhoduje výše 

rozpočtu. 

Pan hejtman potvrdil vhodné nastavení projektu, kdy učitelé získají základní informace 

v uvedené oblasti, která je propojena s pozicí pedagoga. 

 

Bod č. 3 - Kontrola plnění usnesení  

 

Druhé setkání s místopředsedkyní okresního soudu v Liberci – oblast soudně 

nařízené léčby - Mgr. Tulpa, MUDr. Hons, Mgr. Vaněk a další 

První setkání s místopředsedkyní okresního soudu v Liberci – oblast soudně nařízené 

léčby proběhlo dne 09. 03. 2022  

 

 
2 Dostupný z www: http://www.fokusliberec.cz/stranky/101/reforma-psychiatricke-pece.html 
3 Centrum duševního zdraví je mezičlánkem mezi primární péčí včetně ambulantní psychiatrické péče a 

lůžkovou – akutní i specializovanou – péčí. Jeho funkcí je prevence hospitalizací či jejich zkracování a nápomoc 

k reintegraci dlouhodobě hospitalizovaných do běžné komunity. 

http://www.fokusliberec.cz/stranky/101/reforma-psychiatricke-pece.html
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Před tímto setkáním byla dne 8. 3. 2022 MUDr. Šlechtou informována komise dopisem 

o aktualitách v této oblasti, dále byla panem doktorem uvedena legislativa, složitost a 

velký rádius pacientů. Primář Hons uvedl k problematice nutnost většího zapojení 

zdravotních pojišťoven dle lokality zadání, pohotovosti, nastavení kontrolního 

mechanismu apod. Dále se budou zjišťovat standardy dodržování, financování, druhy 

deliktů, ochota psychiatrie problematiku řešit a dle jakých pravidel postupovat.  

 

Druhému setkání dne 8.2. 2023 s Mgr. Šmídovou byli přítomni Mgr. Tulpa, MUDr. 

Hons, Ph.D., Mgr. Vaněk a Mgr. Lebeda. 
3. a 4. setkání4 se konala dne 28.3. a 31.5. 2023 a ze závěrů odborníků vychází: 

 

• Zjistit data a analyzovat AP, kteří poskytují péči pacientům se soudně nařízenou léčbou. Tuto 

analýzu zaslat paní PhDr. Aleně Riegerové – Petr Honěk, 

• Na následující setkání oslovit Svaz zdravotních pojišťoven ČR – Mgr. Tulpa, 

• Zajistit setkání č. 5–září/ říjen 2023 a přizvat, za přítomnosti odborníků odboru zdravotnictví 

KÚLK, zástupce Svazu zdravotních pojišťoven – viz bod 2. – Mgr. Kubíčková. 

 

Komise provedla kontrolu plnění usnesení v této oblasti – bez nedostatků. 

 

Bod č. 4 - Složení Protidrogové komise Rady Libereckého kraje 2023 

Změna na pozici koordinátorky prevence OŠMT KÚLK – Mgr. Klára Lenkvíková a 

odborného zastoupení KŘ PČR – kpt. Pavel Folprecht. Aktualizovány kontakty PK 

RLK na rok 2023 a bylo provedeno jmenování členů komise dne 6. června 2023. 

 

Bod č.5 - Statistické údaje drogové trestné činnosti a legislativní změny v regulaci 

nikotinových sáčků (PČR) 

Kpt. Folprecht informoval komisi, že pokud bude aktivní práce PČR, budou se zvedat 

aktuální hodnoty zjištěných případů. Dále předal členům komise k dispozici data ze 

souhrnné zprávy NPC, kde v minulém jednání komise poukázal, že za 5let bylo zjištěno 

cca 2000 případů vztahujících se ke konopí, ale postih mělo 20-30 osob. PČR řeší závažné 

případy, kdy např. vietnamská komunita opouští tuto oblast a přibývá nám aktivita 

ukrajinské komunity. Specifika Libereckého kraje a jeho poloha jsou taktéž rozhodující 

pro výsledný počet zjištěných případů. Dále doplnil, že čistota Metamfentaminu5, která je 

obecně okolo 83% v Libereckém kraji klesá na 74%, kdy nečistota uvedené látky se odráží 

na chování a stavu uživatelů OPL. Další informace budou k dispozici po zveřejnění 

Výroční zprávy o činnosti NPC za rok 2022. Změnu v agresivitě chování a stavu klientů 

potvrzuje Bc. Simeth.  

Dále kpt. Folprecht popsal regulaci Nikotinových sáčků ve vztahu k nové legislativě, kde 

jsou vymezeny podmínky prodeje, označení výrobků, omezení apod. 

 
4 Viz přílohy 1 a 2. 
5 Viz obrázky 1 a 2. 



6 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Obrázek č.1 a 2: krystaly a vzorec C10H15N 

           

 

 

Bod č. 6 - Riziková vlaková souprava – Liberec hl. nádraží 

Na základě všech dostupných informací uvedených v zápisu 1. zasedání PK RLK v roce 

2023 a součinnosti odborníků v Libereckém kraji byla za asistence PČR uvedená riziková 

souprava odtažena z hl. n. Liberec a tím znemožněn pobyt rizikových osob na 

frekventovaném místě statutárního města. 

Bod č.7 - Výroční zpráva o realizaci politiky v oblasti závislostí LK 2022 (fáze schvalovací) 

PK RLK schválila Výroční zprávu o realizaci politiky v oblasti závislostí LK 2022, kdy 

uvedená zpráva bude předložena RLK. 

 

Bod č. 8 – Harmonogram jednání PK RLK v roce 2023 

  

Další jednání PK RLK se bude konat dne 5. září 2023, 15:00 hod. v budově KÚ LK – 

místnost 111. 

 

Bod č. 9 – Různé 

Mgr. Vaňo uvedl, že ve vězení Stráž pod Ralskem byl vydán pokyn k zastavení 

důkladných prohlídek. OPL a alkohol jsou osobám ve výkonu trestu k dispozici a dále 

potvrdil 250 případů od začátku roku vztahující se k uvedené problematice. Využívají 

se návštěvy, pracovní zařazení. Kpt. Folprecht potvrdil uvedenou aktivitu i 

v Rýnovicích. Mgr. Vaněk potvrzuje, že uvedený materiál slouží i jako možná platba 

mezi odsouzenými v uvedených zařízeních. 

Primář Hons uvedl poznatky z pracovní ZSC v USA a Kanadě – Britské Kolumbii a její 

metropoli Vancouver, kde dochází k vážné krizi, kdy kvůli předávkování drogami umírají 
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každý měsíc desítky a někdy i stovky lidí6. Doktor Hons popsal zapojení hord intoxikovaných 

lidí volně působící na drogové scény, na hromadách odpadků, v pozadí s dětmi okolo 13let 

věku, které sondují a koštují OPL, které nikdo neřeší. Vše aktuálně bez možnosti navazujících 

řešení. Upozornil na nebezpečí identického problému v budoucnosti pro ČR a nutnost uvedené 

řešit v úrovni samosprávních celků, které uvedené nemusí zvládnout. 

Bc. Simeth dodal, že se uvedený stav někde nazývá i jako tzv. epidemie fentanylu.  

Mgr. Vaněk zmínil zneužití opiátů ve Spojených státech amerických7, kde v ústavě USA je 

ukontven a garantován nárok na osobní štěstí občana. Dále mimo oblast opiátů pan magistr 

dodal informace o objednávání kampaní ze strany škol a sdružení v našem kraji, protože oblast 

závislostí je velmi aktuální a žádaná. 

Mgr. Molnár uvedl zaměření podzimního AT semináře na novinky v oblasti závislostí 

a jejich kombinace např. tabákové výrobky a moderní inovace, Kratom aj., které nejsou 

legislativně ošetřeny a ohrožují zejména mladou generaci. 

 

 

Bod č. 10 – Závěr 

Ukončení jednání komise v 16:30 hod. 

 

 

Příští zasedání komise se bude konat dne 5. září 2023, 15:00 hod. 

v budově KÚ LK – místnost 111. 

 

 

 

 

 

……………………………………… 

Mgr. Petr Tulpa 

předseda protidrogové komise Rady Libereckého kraje 

 

 

 

Zapsal: Mgr. Aleš Lebeda, DBA 

tajemník protidrogové komise Rady Libereckého kraje 

 

 
6  Kanadská vedoucí soudní lékařka Lisa Lapointeová shrnula, že za prvních pět měsíců letošního roku měly drogy 

na svědomí smrt 851 lidí. Tragická čísla jsou způsobena především nekvalitními narkotiky s nebezpečnými 

příměsmi, rizikový je hlavně syntetický opiát fentanyl. 
7 Reportáž ze Spojených státu amerických o aktuálních počtech případů v regionech, práci odborníků řešící 

rizikové oblasti OPL (bezpečnostní sbory, zdravotnictví, sociální práce, HR aj.) a postoji nejvyšších úřadů USA. 

Dostupná z www: https://www.youtube.com/watch?v=U3e75pH6MvQ 

https://www.youtube.com/watch?v=U3e75pH6MvQ
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Příloha č. 1 

 

Zápis  
 3. setkání odborníků protidrogové komise 

Rady Libereckého kraje s místopředsedkyní trestního úseku 

Okresního soudu v Liberci 

konaném dne 28. 03. 2023 od 08:00 hod. 

na Krajském úřadě Libereckého kraje 

Přítomní: 

 

Mgr. Petr Tulpa  

MUDr. Jaromír Hons, Ph.D. Mgr. Denisa Šmídová 

PhDr. Alena Riegerová 

Mgr. Kateřina Gerö 

Mgr. Aleš Lebeda, DBA 

 

 

Hosté: Bc. et Bc. Klára Zajícová 

 

 

 

Program:  

 

Oblast soudně nařízené léčby – 3. setkání 
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 Úvod 

První vzájemné setkání s Mgr. Denisou Šmídovou, místopředsedkyní okresního soudu 

v Liberci na téma v oblasti soudně nařízené léčby se konalo dne 09. 03. 2022. 

 

Před tímto setkáním byla dne 8. 3. 2022 MUDr. Šlechtou informována komise dopisem 

o aktualitách v této oblasti, dále byla panem doktorem uvedena legislativa, složitost a 

velký rádius pacientů. Primář Hons uvedl k problematice nutnost většího zapojení 

zdravotních pojišťoven dle lokality zadání, pohotovosti, nastavení kontrolního 

mechanismu apod. Dále se budou zjišťovat standardy dodržování, financování, druhy 

deliktů, ochota psychiatrie problematiku řešit a dle jakých pravidel postupovat.  

 

Mgr. Šmídová zaslala dne 28. 4. 2022 na KÚLK zprávu značky Spr 579/2022 o stavu 

soudních ochranných léčeb ambulantních ve vztahu k plánovanému druhému setkání a 

nastavení dalších mechanismů řešení. 

 

Dne 3. 2. 2023 bylo provedeno 2. setkání, kde bylo navrženo přizvání dalších odborníků 

z odboru zdravotnictví KÚ LK. 

 

 

Oblast soudně nařízené léčby – 3. setkání 

 

Mgr. Tulpa dne 28. 3. 2023 v 8:00 hod. přivítal účastníky setkání a uvedl shodu všech 

přítomných odborníků v nutnosti řešení oblasti soudně nařízené léčby v Libereckém 

kraji (dále také „LK“), která přesahuje problematikou i do okolních krajů.  

 

PhDr. Riegerová uvedla, že lékaři v uvedeném oboru mohou odmítnout léčbu z důvodu 

plné kapacity, ale musí písemně doložit soudu, kdy bude kapacita volná. Je dále známo, 

že kapacita obecně není. Soud odpovídal opakovaně, že nemají vnitřní předpis 

vztahující se k přidělování pacientů a pokud lékař pacienta nepřijme, soud se často 

obrací na KÚ LK. Dále paní doktorka uvedla, že se jedná o hrazenou službu ze 

zdravotního pojištění a je nutné zapojit vyšší vedení zdravotních pojišťoven např. VZP, 

s návrhem nastavení motivace lékařů. 

 

Mgr. Tulpa navrhl oslovit klíčové osoby z České psych. společnosti, VZP a přizvat paní 

místopředsedkyni soudu Mgr. Šmídovou k dalšímu společnému projednání uvedené 

problematiky. 

 

PhDr. Riegerová a Mgr. Gerö se shodly na nutnosti posouzení možné vytíženosti lékařů 

ze strany pojišťoven. Přehled poskytovatelů má KÚLK k dispozici, ale úvazky znají 

pojišťovny. Mgr. Gerö dodala, že se výběrová řízení v této lékařské odbornosti vyhlašují 

opakovaně, ale odborníci obecně dlouhodobě nejsou. PhDr. Riegerová dodala, že 

tvůrcem sítě jsou primárně pojišťovny, kdy osloví dopisem ředitele VZP/OZP a přizve 

je k dalšímu projednání této problematiky. 
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Bc. et Bc. prověří možné zapojení psych. léčebny Kosmonosy. 

 

Mgr. Tulpa dále přizve Mgr. Šmídovou a MUDr. Honse, Ph.D. (event. další lékaře – dle 

vyhodnocení pana primáře), v hledání termínu na přelom dubna / května 2023. 

 

Mgr. Tulpa poděkoval přítomným odborníkům za účast a spolupráci a setkání bylo 

ukončeno v 09:00 hod. 

 

 

Úkoly vycházející z 2. a 3. setkání 

 

1. Zjistit informace o postupu přidělování pacientů. Mgr. Denisa Šmídová 

2. Oslovit zástupce zdravotních pojišťoven a lékařů. PhDr. Alena Riegerová 

MUDr. Jaromír Hons, Ph.D. 

3. Zajistit setkání č.4–duben / květen 2023 

a přizvat, za přítomnosti odborníků odboru 

zdravotnictví KÚLK, zástupce zdrav. pojišťoven a 

lékařů viz bod 2. 

 

Mgr. Michaela Kubíčková 

 

Mgr. Petr Tulpa 

Mgr. Denisa Šmídová 

MUDr. Jaromír Hons, Ph.D. 

PhDr. Alena Riegrová 

Mgr. Kateřina Gerö 

 

Mgr. Aleš Lebeda, DBA 

 

 

 Závěr 

Příští setkání je plánováno na měsíc duben / květen 2023 v budově KÚLK. 

Termín bude upřesněn cestou Mgr. Kubíčkové 

 

 

 

 

 

 

……………………………………… 

Mgr. Petr Tulpa 

předseda protidrogové komise Rady Libereckého kraje 

 

 

 

Zapsal: Mgr. Aleš Lebeda, DBA 

tajemník protidrogové komise Rady Libereckého kraje 
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Příloha č.2 

 

 

Zápis 
4. setkání odborníků protidrogové komise 

Rady Libereckého kraje s místopředsedkyní trestního úseku 

Okresního soudu v Liberci 

konaném dne 31. 05. 2023 od 

14:00hod. 

na Krajském úřadě Libereckého kraje 

Přítomní: 

Mgr. Petr Tulpa 

Mgr. Vladimír Richter 

PhDr. Alena Riegerová 

MUDr. Jaromír Hons 

Mgr. Kateřina Gerö 

Mgr. Aleš Lebeda, DBA 

 JUDr. Jana Brabcová 

Mgr. Denisa Šmídová, Ph. D. 

Bc. et Bc. Klára Zajícová 

Mgr. Alena Fialová 

Mgr. Jana Chmelařová 

Petr Honěk 

 

 

Program:  

 

Oblast soudně nařízené léčby – 4. setkání 
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Úvod: 

 

První vzájemné setkání s Mgr. Denisou Šmídovou, místopředsedkyní okresního soudu 

v Liberci na téma v oblasti soudně nařízené léčby se konalo dne 09. 03. 2022. 

 

Před tímto setkáním byla dne 8. 3. 2022 MUDr. Šlechtou informována komise dopisem o 

aktualitách v této oblasti, dále byla panem doktorem uvedena legislativa, složitost a velký 

rádius pacientů. Primář Hons uvedl k problematice nutnost většího zapojení zdravotních 

pojišťoven dle lokality zadání, pohotovosti, nastavení kontrolního mechanismu apod. Dále 

se budou zjišťovat standardy dodržování, financování, druhy deliktů, ochota psychiatrie 

problematiku řešit a dle jakých pravidel postupovat. 

 

Mgr. Šmídová zaslala dne 28. 4. 2022 na KÚLK zprávu značky Spr 579/2022 o stavu 

soudních ochranných léčeb ambulantních ve vztahu k plánovanému druhému setkání a 

nastavení dalších mechanismů řešení. 

 

Dne 3. 2. 2023 bylo provedeno 2. setkání, kde bylo navrženo přizvání dalších odborníků z 

odboru zdravotnictví KÚ LK. 

 

Dne 28. 3. 2023 proběhlo 3. setkání, kde bylo navrženo přizvání dalších odborníků z řad 

VZP a zdravotníků. 
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Oblast soudně nařízené léčby – 4 setkání 

 

 

Mgr. Tulpa dne 31. 5. 2023 ve 14:00 hod. přivítal účastníky setkání a uvedl shodu 

všech přítomných odborníků v nutnosti řešení oblasti soudně nařízené léčby v 

Libereckém kraji (dále také „LK“). 

 

MUDr. Hons seznámil účastníky s tím, jakou péči zajišťuje psychiatrické oddělení 

KNL, kdy je snahou nemocnice rozšířit péči a suplovat tak i ambulantní péči. 

Zároveň zmínil nedostatek kapacity, se kterou se oddělení potýká. Co se týče 

sexuologické léčby, tak tato léčba je v tuto chvíli v KNL dostupná, ale u léčby 

adiktologické není oddělení schopno dostát celkové poptávce z regionu, a to 

zejména z kapacitních důvodů. Psychiatrické oddělení při KNL poskytuje také 

všeobecnou ambulanci, poradnu pro psychotické pacienty a poradnu pro pacienty 

s afektivní poruchou. Zároveň zmínil, že ambulantní psychiatři (dále jako „AP“) 

jsou dle zákona povinováni přijímat část pacientů se soudně nařízenou ambulantní 

léčbou. Pokud se tak neděje, musí pacienti dojíždět za ambulantním psychiatrem do 

vzdálenějších měst, což není pro plnění léčby vhodné. V tomto bodě panovala mezi 

zúčastněnými všeobecná shoda. 

 

Mgr. Chmelařová seznámila přítomné se situací na oddělení A16 v PN Kosmonosy. 

V tuto chvíli jsou je v PN 17 osob k propuštění do ambulantní léčby a z toho 3 lidé 

sehnali AP mimo Liberecký kraj a jsou tak nuceni dojíždět na ambulantní léčbu přes  

50 km, což je pro dekompenzovaného pacienta velký problém. Péče se tak stává 

nedostupnou. V současné době 3 pacienty do ambulantní péče přijalo i psychiatrické 

oddělené KNL, ale tito pacienti sami obvolali všechny AP v regionu, kteří žádného 

z nich nechtěli přijmout. Zároveň seznámila s tím, že za poslední 3 roky oddělení 

zaznamenalo 7 lidí z Libereckého kraje, kteří byli z ambulantní léčby navráceni zpět 

do ústavní, což vypovídá o tom, že ambulantní léčba v tomto regionu není 

dostačující. Zmínila i možnost nedostatečnosti nejen ze strany AP, ale i týmů 

sociální péče. Zároveň poznamenala, že problémy s přijetím pacienta do ambulantní 

péče zaznamenává nejvíce právě v Libereckém kraji, v ostatních regionech není tak 

markantní. 

 

Mgr. Fialová (taktéž z PN Kosmonosy) doplnila, že multidisciplinární týmy 

poskytují dobrou službu, ale zejména u lidí v krizi. Co se týče dlouhodobější 

komplexní péče, na  ni nemají kapacity. Pro tento typ služby je vhodnější CDZ 

(Centrum duševního zdraví). Vznikem CDZ by se zároveň rozvolnila i kapacita AP. 

Zároveň se otevírá možnost spolupráce CDZ a adiktologických služeb (např. 

Advaita), což by mohlo dopomoci vzniku vhodné služby pro dlouhodobější podporu 

adiktologických pacientů. Dále uvedla, že dalším benefitem u CDZ je, že jsou min. 

60 % poskytované péče v terénu a mohou dojíždět k pacientovi, což je v případě 

dekompenzace pacienta mnohem efektivnější. Zároveň soudy umožňují, aby pacient 

mohl nařízenou léčbu v ambulantní formě absolvovat v CDZ. 
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Bc. et Bc. Zajícová doplnila, že v předešlých dnech měla jednání s organizací 

FOKUS Liberec, která je ochotna s podporou Krajského úřadu Libereckého kraje 

vytvořit CDZ v Liberci. V rámci projektu, který připravil Liberecký kraj má 

organizace možnost personálního rozvoje a tím i zabezpečit personální chod CDZ. 

 

JUDr. Brabcová zmínila i demografické problémy, které mají vliv na celou situaci. 

Například Jablonec nad Nisou není krajské město, proto tam AP tolik není a zároveň 

pacienti s nařízenou ambulantní léčbou nemají dostatek financí na to, aby mohli 

dojíždět do vzdálenějších měst.  

 

Pan Honěk potvrdil, že problémy s umístěním pacientům do soudem nařízené 

ambulantní léčby jsou specifické pro Liberecký kraj. V jiném regionu se tento 

problém nevyskytuje. Dle dat, které má VZP k dispozici je zřejmé, že většina 

psychiatrů v regionu nevykazují příslušný kód (305), kterým je kódován úkon 

spojený se soudem nařízenou ambulantní léčbou. Důvodů proč tento kód AP 

nevykazují může být více: nechtějí nebo nemohou přijmout takového pacienta. 

Zároveň také zmínil, že povinnost přijmout pacienta v nařízené léčbě pramení ze 

Zákona 373/2011 Sb., o specifických zdravotních službách, kde je dle §84 odst. 2 

uvedeno, že: ambulantní psychiatr je oprávněn odmítnout přijetí pacienta k 

výkonu ochranného léčení, jestliže by přijetím pacienta bylo 

překročeno únosné pracovní zatížení. Únosnou míru je pak velmi složité 

dokazovat a sankcionovat.  

 

Mgr. Fialová zmínila, že jeden z důvodů, proč nechtějí AP přijímat pacienty 

v nařízené léčbě, je i problematika depotních injekcí, které má velké množství 

pacientů. Tyto preparáty jsou velmi drahé a AP je nechtějí objednávat. 

 

Pan Honěk na to reagoval, že tento problém lze velmi rychle řešit. VZP je schopna 

domluvit se s AP tak, aby mohl depota podávat a měl vše řádně proplaceno. 

 

PhDr. Riegerová uvedla, že v tomto ohledu je velmi složité i dokázání překročení hranice 

přetíženosti pro zahájení správního řízení ze strany odboru zdravotnictví Libereckého kraje, 

přičemž je také vzít v úvahu, že správní řízení je velmi náročná a dlouhodobá záležitost. 

Navrhuje také řešení, které zahrnuje tyto kroky: Pacient v nařízené léčbě osloví 

pojišťovnu, která mu poskytne seznam AP, kteří mu v regionu mohou poskytnout 

péči. Pokud mu AP péči neposkytnou je možné zahájit správní řízení. Zároveň je třeba, aby 

soudy vyžadovaly odůvodnění nepřijetí pacienta od AP a termín jejich přijetí.  

 

Mgr. Šmídová reagovala s tím, že se toto děje a soud v Liberci vyžaduje vyjádření od AP, 

ale ve většině se objevuje nedostatečná kapacita a přijetí pacienta v časovém rozmezí 6 

měsíců a více. 

 

Pan Honěk reagoval s tím, že je třeba vyžadovat na základě dat týkajících se přetížení 

jednotlivých AP, které má pojišťovna k dispozici. Jsou to data, která popisují, kolik AP 

ošetří pacientů, jaká je jeho vytíženost v porovnání s celou ČR, … 



15 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

PhDr. Riegerová doplnila, že na základě těchto dat je možné připravit dopis, který se rozešle 

AP, ale stále je zde otázka toho, jak se bude dokazovat subjektivní přetíženost AP. 

 

Mgr. Tulpa navrhl oslovit klíčové osoby ze Svazu zdravotních pojišťoven ČR, jehož 

prezidentem je Ing. Ladislav Friedrich, CSc., a přizvat je k dalšímu společnému 

projednání uvedené problematiky s cílem nalézt řešení, které by pomohlo celou 

situaci vyřešit. Poděkoval přítomným odborníkům za účast a spolupráci.  S etkání 

bylo ukončeno v 16:00 hod. 

 

 

Úkoly vycházející z 3. a 4. setkání: 

 
1. Zjistit data a analyzovat AP, kteří poskytují péči 

pacientům se soudně nařízenou léčbou. Tuto analýzu 
zaslat paní PhDr. Aleně Rigerové 
 

Petr Honěk 

2. Na následující setkání oslovit Svaz zdravotních 

pojišťoven ČR 

 

Mgr. Petr Tulpa  

3. Zajistit setkání č. 5–září/ říjen 2023 a přizvat, za 

přítomnosti odborníků odboru zdravotnictví KÚLK, 

zástupce Svazu zdravotních pojišťoven - viz bod 2. 

 

Mgr. Michaela Kubíčková 

 

 

 

Závěr  

 

Příští setkání je plánováno na měsíc září / říjen 2023 v budově KÚLK. 

Termín bude upřesněn cestou Mgr. Kubíčkové 

 

 

 

 

 
……………………………………… 

Mgr. Petr Tulpa 

předseda protidrogové komise Rady Libereckého 

kraje 

 

 

Zapsala: Bc. et Bc. Klára Zajícová 

Koordinátor péče o duševní zdraví v Libereckém 

kraji 

 


